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A 2010. október 3-án megválasztott és 2010. október 14-én megalakult Képviselő-testület 2011. január 3-án 

fogadta el az önkormányzati ciklus döntéseit megalapozó gazdasági programját. A programban vázolt lépések és 

célkitűzések a csökkentett létszámú Képviselő-testületnek elegendő feladatot biztosítottak a soron következő 

választásokig. Mind a működési, mind a fejlesztési célok között egy szűk mozgásteret feltételezett az akkori 

döntés, hiszen a gazdasági program elfogadásának pillanatában meghaladta a 150 millió forintot a fejlesztési 

hitelek összessége és a folyamatban lévő beruházások előrevetítették a hitelállomány 200 millió forintra növelését, 

ráadásul nem lehetett még tudni a benyújtott vidékfejlesztési pályázatok eredményét sem. A négy év sok 

tekintetben cáfolata volt a programnak.   

A fenti fejléc alatt hónapról hónapra tájékoztattam Képviselőtársaimat az ülések közötti időben történt fontosabb 

eseményekről, amelyek naplóként szolgálnak az utóbbi négy évről, jelen beszámolóban pedig a törekvések és a 

valóság viszonyát, valamint a település négyévnyi változásait kívánom bemutatni. 

 

 

Célok és eredmények 
 

Működési célok területén 

 
A gazdasági program ide vonatkozó kívánalmai csak részben valósultak meg.  

 A környezeti szempontokat is figyelembe vevő munkahelyteremtés alig történt. Több életképes 

álláslehetőség szűnt meg, mint amennyi létre tudott jönni az utóbbi négy esztendőben, csupán a regisztrált 

munkanélküliek átmeneti támogatott foglalkoztatása terén történt jelentős előrelépés. 

 Jövedelemkoncentráció címén nem sikerült megvalósítani a helyi beszállítói kört, amely egyrészt a helyi 

termelők hiányára, másrészt a meglévő termelők piaci és feldolgozói hiányosságaira vezethető vissza. A 

belső piac nem tudott kialakulni, pedig az önkormányzat a gazdasági program elfogadása után fél évvel 

egy feldolgozatlan nyersanyagot is fogadó főzőkonyhát indított be. 

 Az életminőség javítása számos területen sikerült, hiszen az épített és természeti környezet kedvező 

irányba változott, különösképpen a közterületek egyes részein (Rendezvényház, Szemők Balázs tér, 

Civilház) és a település egyetlen közparkjában (Kenyeres-kert játszótérrel). A közszolgáltatások elérése 

már nem romlott, az ügyfélszolgálati bővülés viszont tapasztalható. Külön kiemelendő, hogy – javarészt a 

közfoglalkoztatásnak köszönhetően – előrelépés tapasztalható a közterületek és műtárgyai állaga 

vonatkozásában, mióta az önkormányzat gazdasági társasági formában látja el a közútkezelői feladatait. 

 

A vállalkozásbarát adó- és támogatáspolitika egyetlen pontjában valósult meg: nem történt saját hatáskörű 

adóemelés a település helyi adórendszerében. A vállalkozások létrehozásának, erősítésének támogatása csak 

cél maradt a 2013 elejétől tapasztalható nagyobb mértékű adóbevétel-csökkenés miatt, viszont a vállalkozások 

együttműködésének támogatását főként a vállalkozási tömörülés hiánya hiúsította meg. 

 

A települési beruházások kivitelezői körének szűkítése nagyobb részben megvalósult, hiszen a gazdasági 

program elfogadását követő időszakban lényegesen több helyi és környékbeli vállalkozó és alkalmazott vállalt 

szerepet a fejlesztések kivitelezésénél, ez a beruházásoknál takarékosságot és az általános elfogadottságot, a 

képességek kibontakozásával viszont a helyi kivitelezők keresettségét növelték. 
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Az önkormányzati beszerzések irányítása terén nem tudtunk előre lépni, mert jelenleg még egyetlen piaci 

szereplő sem tekinti jelentős felvásárlónak az önkormányzat által létrehozott és felügyelt főzőkonyhát, a 

kereslet pedig nem generált helyben termelő munkahelyeket. 

 

Megállapítható, hogy sem a gazdák, sem a vállalkozók körében nem jött létre olyan koordinációs és érdekvédelmi 

együttműködés, amely segíthette volna az önkormányzat gazdasági programjában rögzített működési célok 

megvalósulását. Rögzíthető továbbá, hogy nem csak a fejlesztési célok megvalósulása által javultak a működés 

viszonyai, amely túlmutat a működés rövidtávú javulásán. 

 

 

Fejlesztési célok területén 

 
Helyesnek bizonyult a gazdasági program azon megállapítása, hogy a 2007-2013-as közösségi támogatási 

időszak hatásai minimálisra csökkentek, csupán a 2009-ben beadott vidékfejlesztési támogatási kérelmek 

alapján 2011-ben megkapott határozatok jelentettek lehetőséget az előrelépésre. 

 

Oktatás terén egy humán erőforrás fejlesztési pályázatot leszámítva csak sikertelenségről adhatunk számot 

az óvodai fejlesztéséknél. Négy év alatt a játszóudvar mérete és elhelyezkedése változhatott meg, valamint 

karbantartás jellegű beavatkozásokat hajtott végre az önkormányzat az óvodai létesítményén. Iskolai 

vonatkozásban nem volt lehetőség pályázatot támogatni, de a megállapodás alapján átadott fejlesztési 

támogatás felhasználása évről évre látványosabb rendezettséget eredményez.  

A közbiztonság vonatkozásában nem elhanyagolható sem a technikai, sem pedig a személyi javulás. A 

közbiztonsági központ és a térfigyelő kamerarendszer kiépítése, valamint az új rendőri körzeti lehatárolás, 

továbbá a polgárőrség megújulása is kedvező változást eredményezett.  

Az egészségügyi, szociális ellátások célként kitűzött fejlesztése elmaradt. A területen eredménynek 

tekinthető a stabilizálódott fogorvosi ellátás és a szociális étkeztetés térnyerése. 

Közművek és közszolgáltatások nem javultak, de nem is csökkent jelentősen a színvonaluk. Az ivóvíz 

minőségjavítási fejlesztés kivitelezési szakasza ugyan küszöbön áll, de már csak a következő 

önkormányzati ciklusban valósulhat meg. A szelektív hulladékgyűjtés jelenleg üzemel, de csak az 

anyagában újrahasznosított hulladékok esetében, pedig a ciklus közepén még a zöldhulladékot is gyűjtötték 

a szezonban, kétheti rendszerességgel. A közszolgáltatások terén tapasztalt állami adminisztratív lépések 

olcsóbbá, de pl. a hulladékkezelés terén bizonytalanabbá tették a szolgáltatás eddigi elemeit. 

Sport vonatkozásában történtek előrelépések, hiszen a pályák kialakítása mellett az emeleti terem is 

sportcélú használatban van, de a sport szervezeti elmaradottsága nem segíti a továbblépést.  

Kulturális infrastruktúra terén lépett előre legnagyobbat a mögöttünk hagyott önkormányzati ciklus, 

amelyet még csak részben tud kihasználni a kiforratlan működtető intézményrendszer, de mind a 

rendezvényház nyújtotta lehetőségek, mind a Civilház adottságai elegendőek a helyi társadalmi igények 

kiszolgálására. 

A településközpont megújítása részben valóra vált a vidékfejlesztési pályázatok megvalósításával, de a 

lehetséges ingatlancserék és –szerzések még további feladatot és lehetőséget hagynak a további 

megújulásra. A legfiatalabb közterület, a Szemők Balázs tér teljesen új színfolt a falu közepén, a Civilház 

által van egy „községi nappali” a központban, a játszótér pedig kuriózum a környék látogatóinak is. A 

Kenyeres-kert fejlesztései új értelmet és értéket adtak a szabadidőparknak. A Kossuth tér és környezetének 

rendezése viszont a következő önkormányzati ciklusra húzódik át. 

Az önkormányzati ingatlanvagyon szerkezete és volumene kedvező mértékben változott 2010 óta. A 

mintegy 17%-kal növekvő bruttó vagyonból évek alatt kikerült néhány használatból kikerült, vagy az 

önkormányzat által eleve használatlan ingatlan. Az önkormányzati ciklus végére a lehetséges minimumra 

csökkent a bérlakás-állomány, viszont nem sikerült sikeres lépéseket tenni az egységesen kezelhető 

bérlakás-állomány irányába. Lassan, de beindulni látszik a munkahely-létesítésre alkalmas ingatlanok 

önkormányzati értékesítése, hiszen az elmúlt években két ingatlant is úgy értékesített az önkormányzat, 

hogy a megvalósuló új funkció bővíti a foglalkoztatást. 
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Települési változások 

 
 

Egy önkormányzati ciklus alatt végbement változásokat sok szempontból osztályozhatjuk. Többségük a szubjektív 

értékelésből fakadóan ugyan alkalmas a megtett út konklúzióit rögzíteni, de erre – jóleső elfogultságom okán – 

nem vállalkozok. Két objektív mutatót azonban meg tudok jeleníteni a 2010 és 2014 közötti időszak adataiból, 

amely igazolni tud számos szubjektív megállapítást és valós képet ad az önkormányzat teljesítményéről, ezek 

pedig a vagyoni és a pénzügyi adatok. 

 

adatok ezer forintban 

Vagyonelemek 2010. 12.31. 2011.12.31. 2012.12.31. 2013.12.31. 2014.06.30. 

Üzleti (forgalomképes) 212.231 208.499 204.357 312.299 312.978 

Korlátozottan forgalomképes 858.714 939.453 965.372 995.103 995.103 

Forgalomképtelen 1.041.674 1.102.432 1.142.364 1.157.164 1.157.102 

Összesen: 2.112.619 2.250.384 2.312.093 2.464.566 2.465.183 

 

 

Gomba Község Önkormányzata a 2010-2014-es gazdasági programjának elfogadásakor 2.113 millió forint bruttó 

vagyonnal rendelkezett, és ennek alig 10%-a volt üzleti vagyon, 90%-a törzsvagyon. Ha csak a gazdasági program 

végrehajtásából fakadó nagyobb számszaki változásokat említjük meg, akkor is látható  

 a rendezvényház I. építési ütemének aktiválása a korlátozottan forgalomképes, valamint a játszótér 

aktiválása a forgalomképtelen vagyonelemek között 2011-ben,  

 a rendezvényház II. építési ütemének aktiválása a korlátozottan forgalomképes vagyonelemek között 2012-

ben és 2013-ban, 

 a Civilház kialakítása az üzleti, valamint a Szemők Balázs téri fejlesztések az üzleti és a forgalomképtelen, 

továbbá a sportpálya megvalósítása a korlátozottan forgalomképes vagyonelemek között 2013-ban. 

További vagyonnövekedést okozott a vis maior támogatásból megvalósult part-megerősítés a Patay József utcában, 

valamint a Kenyeres-kert támogatott és saját erős beruházásai. 

A bemutatott vagyoni adatokból látható, hogy négy esztendő alatt az önkormányzati vagyonelemek mintegy 17%-

os növekedésén belül az üzleti vagyonba tartozó vagyonelemek 47%-kal növekedtek, de a törzsvagyon is 

gyarapodott 13%-kal.  

A pénzügyi helyzet alakulása röviden jellemezhető. A 2010 előtti időszak pályázati kilátástalanságából adódóan 

képződött 155,5 millió forint hitelállománnyal kezdte az önkormányzat a most záruló önkormányzati ciklust, 

amelyet a 2012. esztendő végén lezajlott állami hitelátvállalásnak köszönhetően adósság nélkül sikerül lezárni. A 

csökkenő adóbevételek ellenére sikerült megtartani a költségvetési egyensúlyt. 

 

 

A 2010-2014. évek közötti önkormányzati időszak beszámolóját összegezhetjük úgy, hogy bár a működési célok 

közül nem minden valósulhatott meg, ugyanakkor a fejlesztési célok többségében eredményt lehetett elérni, és a 

17%-nyi vagyongyarapodás ellenére sincs az önkormányzatnak hiteltartozása. A következő önkormányzati időszak 

kiegyensúlyozott pénzügyi helyzetben, működőképes vagyonnal, valamint a korábbi évek tapasztalatával indítható. 

 

Tisztelt Képviselőtársaim, kérem beszámolóm szíves elfogadását! 

 

Gomba, 2014. szeptember 7. 

 

Tisztelettel: 

 

 

 

 

  Lehota Vilmos 

  polgármester 


